
Kranjsko. 
Iz litijskega okraja. Na dan 12. t. m. je sklical odbor 

litijskega okrajn. učitelj, društva svoj izredni občni zbor v 
Šmartno pri Litiji. Vabilu se je odzvalo skoro vse učiteljstvo 
tega okraja, le nujno in zaradi slabega vremena zadržani, 
preoddaljeni tovariši in tovarišice so poslali pismene izjave, 
da se popolnoma strinjajo z vsem, kar sklene izredni občni 
zbor glede n e u t e m e l j e n e d i s c i p l i n a r n e p r e i s k a v e 
p r o t i i z v o l j e n i m a d e l e g a t o m a za d e ž e l , u č i t e l j , 
s k u p š č i n o , t o v a r i š e m a A n d o l j š k u B e r n a r d u i2 

Iz naše organizacije. 



L i t i j e in Z a j c u Jo s. i z V e l . G a b r a . Gospoda delegata 
sta dobila na tem zborovanju pač najsijajnejši dokaz, da 
uživata splošno, vsestransko in odkritosrčno zaupanje svojih 
volilcev in volilk. C. kr. dež. šol. svet kakor tudi naši pri
jatelji in neprijatelji pa lahko izprevidijo iz teh izrednih uči
teljskih zborovanj, kakor tudi iz nastopa voljenih delegatov 
pri letošnji deželni učiteljski skupščini, da se je učiteljstvo 
strnilo v mogočno falango pod geslom: Vsi za enega, eden 
za vse ! P r e š l i so o n i b l a ž e n i ' č a s i , k o j e u č i t e l j 
s t v o p a d a l o v p r a h p r e d p r v i m o k o s t e n e l i m b i r o 
k r a t o m »p l a v e krv i« . Mi v s t a j a m o in v a s j e s t r a h ! 

Med splošnim navdušenjem in enoglasno se je sprejela 
izjava, ki jo prijavljamo na drugem mestu. 

Pri razgovoru o tem koraku c. kr. deželnega šolskega 
sveta je padla marsikatera krepka beseda, češ c. kr. deželni 
šolski svet na j n a p r e j s a m e g a s e b e d i s c i p l i n i r a , ko 
tepta tako samovoljno razne ministrske naredbe, ker je sklical 
šele po preteku 14 let deželno učiteljsko skupščino, čeravno 
predpisuje zakon, da mora biti vsakih 6 let. 

Ravnotako se je obsojala odsotnost tistih, ki bi jim bila 
dolžnost, da bi se udeležili te deželne učiteljske skupščine. 
Taktno to ni bilo! 

O sramotnem nastopu naših c. kr. okraj. šol. nadzor
nikov pri deželni učiteljski skupščini se je le omenjalo, da 
taki nadzorniki pač ne morejo zahtevati od učiteljstva, da bi 
leti stremili za tem, da v z g o j e iz s v o j i h u č e n c e v zna 
č a j e , ko vendar kranjsko učiteljsvo ve, k a k o j e r a v n o 
h r e p e n e l ta a l i o n i s e d a n j i h c. k r. o k r a j . šo l . n a d 
z o r n i k o v še k a k o r a k t i v n i u č i t e l j po i z b o l j š a n j u 
s v o j e g a g m o t n e g a s t a n j a s tem, da je opravljal le dobro 
plačane postranske posle, in p a d a še d a n d a n e s i g r a t u 
a l i t a m k a k »dar« p r e c e j d o b r o v l o g o . 

K sklepu se je še razvil nekak splošen načrt za pri
hodnje naše postopanje in delovanje, ako se tudi v sedanjem 
zasedanju deželnega zbora ne doseže primerna ureditev naših 
beraških plač. § 

Učiteljsko društvo za kranjski šolski okraj je imelo 
svoje zadnje zborovanje dne 4. oktobra v Kranju. Gotovo 
je, da je bila prva točka dnevnega reda ona privlačna sila, 
ki je združila toliko število učiteljev in učiteljic kakor že 
dolgo časa ne. 

1. D e ž e l n a u č i t e l j s k a s k u p š č i n a . Takoj po 
običajnem pozdravu je prevzel predsedstvo odbornik gospod 
Fran R o j i n a , nakar je poročal društveni predsednik kot 
bivši delegat, g. Fran L u z n a r , o IV. deželni učiteljski skup
ščini. Povedal je podrobno, kako so se vršile priprave k tej 
skupščini in obrazložil, kaj je dovedlo delegate in delegatinje, 
da so kot en mož storili odločen sklep, ki je že znan daleč 
izven naše kronovine. Po poročilu se je vnela daljša debata, 
ki je bila mestoma jako zanimiva. Dogovorilo se je tudi, 
kako naj postopa učiteljstvo v bodoče, če bi se morda iz
ljubilo zapovedujočim faktorjem tirati do ekstremnosti tako 
»izboljšanje« učiteljskih plač, ki ga žele menda nekateri vi
tezi žalostnega spomina. Izjavo, ki jo je predlagal tovariš 
g. V. R u s , in ki je bila enoglasno sprejeta, smo priobčili 
že zadnjič. 

2. » Z a v e z i n i « listi.*) »Zaveza« se je obrnila svoje
časno do vseh učiteljskih društev, naj bi imela ta v svojih 
okrajih po nalašč za to določenih nadzorovalcih natančen 
pregled, koliko naročnikov imajo »Zavezini« listi v posamez
nih okrajih. Tačasni poročevalec g. V. Rus je podal detaj
liran pregled, iz katerega posnemljemo naslednje: »Zaveza« 
ima v svoji oskrbi štiri liste. Vseh šol"v kranjskem okraju je 54: 
40 javnih, 3 zasebne (poučujejo mm. uršulinke v Škofji Loki) 
4 ekskurendne in 5 šol za silo (poučuje 6 župnikov in 1 
organist). V tem okraju je nastavljenih 44 učiteljev in 30 
učiteljic. »Popotnik« ima 38 naročnikov : 3 učitelje, 3 učite
ljice in 30 šol. Na »Učiteljskega Tovariša« je naročenih 33 
naročnikov: 27 učiteljev in 6 učiteljic. »Zvonček« dobiva 
38 naročnikov: 4 učitelji in 33 šol. K tem številom je 
še prišteti okrajno učiteljsko knjižnico za okraj Kranj, ki 
ima vse te liste in učitelisko društvo za kraniski šolski 

okraj, ki je naročeno, izvzemši »Zvončka«, na oba prvoime
novana lista. Kakor do drugih upraviteljev »Zvezinih« listov 
se je obrnil poročevalec za podatke tudi do goriške Ga
brščkove tiskarne, ki tiska »Knjižnico za mladino«, od ka
tere pa ni dobil točnega odgovora. Iz pisma je posneti, da 
je na »Knjižnico za mladino« naročenih 10 javnih šol s 
s štirinajstimi naročili, kar pa je gotovo pomota, ker je po
ročevalcu znanih mnogo šol, ki so že nekaj let naročene 
nanjo, katerih pa v odposlanem pismu ni bilo zaznamovanih. 
Glede »Knjižnice za mladino« torej tudi ne more dati jasnega 
pregleda. — Na noben list ni naročenih 5 javnih, nobena 
zasebna, razen ene nobena ekskurendna in nobena šola za 
silo. Istotako ni naročenih na noben list 17 učiteljev in 21 
učiteljic. Z ozirom na učiteljsko gmotno stanje ni mogoče 
zahtevati, da bi bil vsak učitelj ali učiteljica naročena na te 
liste, a treba bo vsekakor, podrezati vsaj pri učiteljicah in 
pri neoženjenih učiteljih. Da ni 10 javnih šol naročenih niti 
na »Popotnika« niti na »Zvončka«, pa se mora grajati naj
ostreje. Okrajni šolski sveti naj store tu svojo dolžnost 1 
Znana strupena agitacija klerikalnih listov, ki se jih pri nas 
žalibog vse boji, je dognala glede naročnikov »Učit. Tova
riša« svoj popolen uspeh — nobena šola ni naročena nanj. 
Kar se tiče zadnje imenovanega lista, naj skrbi vsako okrajno 
učiteljsko društvo po svojih odbornikih, da pridejo vse no
vosti in važnosti, ki se tičejo učiteljskega vprašanja, v ta 
list. Le na ta način bo ta izvrstno urejevani naš stanovski 
list pravo in verno zrcalo našega življenja in delovanja. Od 
rojstva sem pa prinaša primeroma prav lep dobiček vsako 
leto svoji materi »Zavezi« nje najmlajši sin »Zvonček«. In 
to novoletno darilo more biti še lepše ! Treba je pridobiti 
vsaki učiteljici in vsakemu učitelju vsako leto vsaj po enega 
naročnika v posameznih imovitejših rodovinah. Slična agita
cija pa bi imela tudi odločno vzgojno moč. Učenci, ki do
bivajo na svoje ime ta list, dobe do čtiva nehote veselje, 
s tem pa imajo veselje do svoje dece tudi njih roditelji. 
Letnih 5 K za marsikatere starše ni mnogo, saj izdajo tekom 
leta za nepotrebne, mnogokrat mladini celo kvarne igrače 
dosti več. Torej ! ? . v 

3. R a č u n o Z u m r o v e m s p o m e n i k u . K sklepu 
poda predsednik natančen račun o Zumrovem spomeniku 
ter obljubi, da priobči tekom prihodnjih dni imena daroval
cev v »Gorenjcu« in v »Učit. Tovarišu«. 

Ljubljansko učiteljsko društvo je imelo 11. oktobra 
t. 1. zvečer v hotelu Lloyd svoj izredni občni zbor, ki se ga 
je udeležilo nepričakovano mnogo društvenikov in društvenih 
prijateljev. Predsednik J. D i m n i k pozdravi navzoče z željo, 
da bi tudi navzoči člani postali kmalo društveni člani, in 
otvori zborovanje. 

Prva točka dnevnega reda je bilo p o r o č i l o o IV. 
d e ž e l n i u č i t e l j s k i s k u p š č i n i . Ker je bil poročevalec 
Fr. C r n a g o j zaradi bolezni zadržan, je prečital predsednik 
vposlano poročilo, v katerem pojasnjuje poročevalec kot de
legat postopanje delegacije pri dež. skupščini in našteva na
gibe, ki so vodili delegate k znanemu koraku. Poročilo se 
vzame z vsestranskim odobravanjem na znanje. Na željo 
predsednika povzame besedo delegat L. J e l e n e in pojasni 
v dolgem, navduševalnem in z navdušenjem sprejetem go
voru zgodovino IV. dež. učit. skupščine od njenega početka 
do znanega konca. Ko je končal, se ni hotel poleči vihar 
ploskanja in navdušenega odobrav anja, kar je delegatom 
ljubljanskega učiteljstva dokaz, da so ravnali prav in drugače 
ravnati niso mogli in smeli. Tajnik K. W i d e r prečita nato 
od društvenega odbora sklenjeno zaupnico delegatom, ki je 
bila enoglasno sprejeta. (Zaupnico je že prinesel »Učiteljski 
Tovariš« v zadnji številki.) 

O drugi točki dnevnega reda : » D e ž e l n i z b o r in 
u č i t e l j s k e p l a č e « poroča na kratko tajnik K. W i d e r 
v imenu društvenega odbora. »Dež. slov. učit. društvo« vloži 
v kratkem na dež. zbor prošnjo za povišanje plač vsemu 
kranjskemu učiteljstvu. Ker pa so v Ljubljani draginjske 
razmere neznosne, in trpi ljubljansko učiteljstvo posebno 
zaradi neznansko visokih stanarin, je sklenil društveni odbor, 
prositi potom ljubljanskih dež. poslancev dež. zbor za zvi
šanje že obstoječih stanarinskih doklad. Občni zbor je pri

*) Želeti bi bilo, da poda tako natančno poročilo vsako dru
štvo. Uredn. 



trdil temu sklepu in je po daljši debati, ki so se je udeležili 
društveniki: Dimnik, Furlan, Gartner, Jelene, Kecelj, Leveč, 
Likar, Likozar, Pretnar, Rezek, Smrdelj, Škulj — sklenil, da 
izvoli odbor deputacijo treh članov, ki osebno naprosi oba 
dež. poslanca mesta Ljubljane, da se v dež. zboru zavzameta 
za zvišanje stanarine ljubljanskega učiteljstva, ne da bi se 
uložila posebna prošnja v ta namen. — Ker se nihče več 
ne oglasi k besedi, zahvali predsednik navzoče na udeležbi 
in zaključi imenitno uspeli občni zbor. Društveniki pa so se 
med govori in petjem zabavali še dalje, veseleč se edinosti, 
ki vlada med večino ljubljanskega učiteljstva. 


